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Pustkovecký zpravodaj

bezplatný zpravodaj 
občanů městského obvodu 
Pustkovec PUSTKOVEC

Blíží se konec roku a s ním opět nejkrás-
nější svátky v roce. Rok uběhl jako voda, ale 
to snad Vám všem. Jelikož většinu letošního 
roku jsem pracovně prožil se členy vedení 
volebního období 2014–2018, tak se pokusím 
o malé ohlédnutí a rekapitulaci naší práce ve 
vedení městského obvodu. Se členy bývalé 
rady se povedlo udělat spoustu práce. Určitě 
si zaslouží poděkování z mé strany. Z kraje 
letošního roku byla na náš městský obvod pře-
vedena do správy sportovní hala, která byla 
dosud ve vlastnictví z.s. TJ Sokol Pustkovec. 
Chvíli to trvalo, aby všechno sedlo do čtyři-

cet let zajetých kolejí ve vlastnictví Sokolů. 
V režimu a smyslu provozování sportovní 
haly jako tělocvičny budeme pokračovat až 
do doby, kdy projde Sportovní hala (dnes 
již pod názvem Sportovní hala Pustkovec) 
nutnou celkovou rekonstrukcí. Na vypraco-
vání Projektové dokumentace se v této chvíli 
pracuje. Hotový projekt bude hotov začátkem 
roku 2019 a po něm budou následovat další 
kroky. Pro městský obvod Pustkovec je to 
priorita číslo jedna. V měsíci květnu byla 
započata rekonstrukce dolní části Pustko-
vecké ulice. Byla dlouho bodem ve volebních 

programech všech 
volebních stran po 
několik volebních 
období. Jako každá 
stavba, ani tato se 
neobešla bez urči-
tého dopravního 
a jiného omezení 
občanů této čás-
ti Pustkovce. Bez 
stížností se to zkrátka neobešlo a ty oprávněné 
jsme vyřešili. Cílem rekonstrukce této části 
byla oprava povrchu, zpomalení rychlosti 
a celkové zklidnění této ulice. Dalším důvo-
dem bylo tuto komunikaci odvodnit, ale pro-
vedením kanalizační sítě se také významně 
prodloužila délka rekonstrukce. Názorů na 
tuto rekonstrukci zaznělo docela dost. Jestli se 
rekonstrukce povedla, se časem ukáže. 

Touto cestou se velice omlouvám za vznik-
lé problémy v dopravní obslužnosti při takto 
náročné rekonstrukci ulice Pustkovecké.

Jedna stavba byla ukončena a už se začalo 
s novou stavbou. V měsíci srpnu byla zahá-
jena stavba nové budovy Hasičské zbrojnice, 
kterou nejvíce uvítají a následně budou užívat 
členové zásahové Jednotky sboru dobrovol-
ných hasičů Pustkovec. Pro svou dobrovolnou 
činnost při záchraně osob a majetku občanů 
si důstojné zázemí určitě zaslouží.

Výčtem všech investic za uplynulé volební 
období byli občané informováni v minulém 
čísle Pustkoveckého zpravodaje, proto se na 
tomto místě nebudu opakovat. Na podzim 
skončilo čtyřleté volební období a nastalo 
období předvolební. V komunálních volbách 
rozhodli občané Pustkovce o vedení městské-
ho obvodu na další čtyři roky. V následujícím 
volebním období bude vedení usilovat o dané 
priority investic a také projekty za účelem 
bezpečnosti chodců na Pustkovecké ulici. 
Vybudování chodníků se nachází v kolizi 
s plány OVAK Ostrava na přeložení vodo-
vodního řadu v soukromých pozemcích do 
pozemků města. V případě Pustkovce to jsou 
komunikace. V tomto směru je velký otazník, 
kdy se tato realizace přeložení uskuteční. 
Hodně diskutované téma o nové tramvajové 
trati rozděluje občany, kteří jsou proti a kteří 
jsou pro. Několik usnesení zastupitelů Pust-
kovce o nové tramvajové trati je vyjádřeno 
negativním postojem.

SLOVO STAROSTY

Rozsvícení vánočního stromu
V pátek 30.11. proběhlo rozsvícení vánočního stromku před kostelem sv. Cyrila a Metoděje. 

Pěvecký sbor základní školy J. Valčíka zazpíval vánoční koledy, členky kulturní a sociální 
komise upekly domácí perníčky a připravily pro účastníky teplý čaj. Hodné děti potěšil pří-
chod Mikuláše s anděly. Zlobivé děti naopak postrašili vydaření čerti, kteří nakonec spustili 
pekelný ohňostroj. Děkujeme za spolupráci se SDH, pustkoveckým fotbalistům a bratrům 
“Ožíkům”, kteří zajistili hudební aparaturu. Stanislava Udržalová

Připravujeme perníčky na rozsvěcování stromku � (pokračování na straně 8)
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PODĚKOVÁNÍ 
VOLIČŮM

Dovolte mi touto cestou poděkovat 
všem voličům, kteří dali svůj hlas v ko-
munálních volbách 5.a 6. října 2018 do Za-
stupitelstva městského obvodu Pustkovec 
straně č. 1. ČSSD. Díky Vaši podpoře jsme 
získali 23,84 % hlasů a v celkovém pořadí 
jsme se umístili na 1. místě z 5. kandidu-
jících stran a hnutí. Pro stranu s více jak 
stoletou tradicí je to pěkný výsledek. 

Tento úspěch je pro mě osobně velmi 
motivující v mé další práci ve funkci 
starosty, ale rovněž i velkým závazkem. 
Určitě budu rád za Vaši pomoc v tak nároč-
né práci pro náš městský obvod. Vaše pod-
něty, se kterými se na mně budete obracet, 
budu v rámci mých možností řešit.

Za Vaši podporu Vám ještě jednou 
moc děkuji.

Za ČSSD MO starosta Stanislav Pyš

INFORMACE O ČINNOSTI 
ORGÁNŮ SAMOSPRÁVY 
MĚSTSKÉHO OBVODU 

Zastupitelstvo městského obvodu
Zastupitelstvo městského obvodu na svém 

1. zasedání, konaném dne 24. 9. 2018 vedle 
procesních záležitostí zvolilo uvolněného 
starostu, neuvolněného místostarostu a další 
neuvolněné členy rady městského obvodu, 
a dále zvolilo předsedy finančního a kont-
rolního výboru.
Rada městského obvodu 

Ode dne 24. 9. 2018, kdy byla rada měst-
ského obvodu ustavena, se sešla na třech 
schůzích a přijala celkem 42 usnesení. Rada 
sestavila a doplnila komise a redakční radu 
Pustkoveckého zpravodaje a dále projednáva-
la především návrhy materiálů k předkládání 
před projednáváním v zastupitelstvu, jako 
jsou požadavky na prodeje pozemků, přijetí 
rozpočtových opatření, pravidelné průběžné 
informace o hospodaření. Jednání rady se 
dále týkala vlastních rozpočtových opatření, 
žádostí o pronájmy, žádostí o věcné dary, 
návrhů smluv a dodatků k nim. Radní pro-
jednali návrh rozpočtu na r. 2019 a související 
záležitosti.

V souvislosti s investiční a jinou stavební 
činnosti na území městského obvodu jsou radě 
předkládány žádosti odvětvových odborů ma-
gistrátu, investorů a stavebníků o vyjádření 
k umístění staveb, o povolení ke vstupu na 
pozemky a o zřízení věcných břemen, žádosti 
k napojení pozemků na veřejné komunikace. 
Rada městského obvodu se také vyjadřuje 
jako účastník správních řízení ke stavebním 
a obdobným činnostem. 

O podrobnostech jednání zastupitelstva 
a rady se lze dozvědět z příslušných usnesení, 
která jsou k dispozici na úřadu městského 
obvodu a na webových stránkách.

V pátek 26. října 2018 odpoledne uctili ob-
čané Pustkovce vzpomínkovým aktem 100 let 
od vzniku prvního samostatného státu – Čes-
koslovenské republiky. Spoluobčané a hosté 
se sešli u pomníku padlých občanů Pustkovce 
v I. světové válce. Členové SDH Pustkovec 
stáli u pomníku po celou dobu čestnou stráž. 
Na počátku vzpomínkového aktu zahrála 
dechová hudba obě státní hymny. Po slavnost-
ním projevu starosty o vzniku první republiky 
byly položeny občany a zástupci spolků kytice 
k pomníku. Následoval průvod za doprovodu 
dechové hudby na místo slavnostního zasaze-
ní pamětního stromu, který věnovala Nadace 
svobody. Na počest symbolickému zasazení 
lípy starostou městského obvodu a starostou 
SDH Pustkovec zazněla česká hymna. Poté 

se občané odebrali do sálu úřadu, kde bylo 
připraveno občerstvení. Prostor pomníku I. 
světové války včetně prostoru nově zasazené 
lípy byl po tyto dny nasvícen.

Vedení městského obvodu děkuje členům 
SDH Pustkovec za účast ve stejnokrojích, kteří 
tímto dodali na vážnosti a důstojnosti oslav 100 
let vzniku ČSR. Poděkování patří také členkám 
spolku Zahrádkáři Pustkovec za vzornou pří-
pravu občerstvení pro spoluobčany.

Vedení městského obvodu děkuje všem 
spoluobčanům za účast na této vzpomínkové 
oslavě – 100 let od vzniku první samostatné 
republiky.

K slavnostnímu aktu také přispělo pěkné 
podzimní počasí.

starosta Stanislav Pyš

100 LET VZNIKU ČSR

Kandidátní listina Kandidát
Navrhující 

strana
Politická 

příslušnost

Hlasy
Pořadí 
zvoleníčíslo název poř. 

číslo příjmení, jméno, tituly věk abs. v %

1 Česká str.sociálně 
demokrat. 1 Pyš Stanislav 67 ČSSD ČSSD 197 9,80 1

1 Česká str.sociálně 
demokrat. 2 Holuša Petr Ing. 41 ČSSD BEZPP 162 8,06 2

1 Česká str.sociálně 
demokrat. 3 Škovran Rudolf 68 ČSSD BEZPP 158 7,86 3

1 Česká str.sociálně 
demokrat. 6 Hlaváč Tomáš 52 ČSSD BEZPP 151 7,51 4

2 Pustkovec pro život 1 Kondula Rudolf Ing. 54 NK BEZPP 174 8,77 1

2 Pustkovec pro život 2 Udržalová Stanislava 58 NK BEZPP 165 8,31 2

2 Pustkovec pro život 6 Závacký Radim Ing. 40 NK BEZPP 164 8,26 3

2 Pustkovec pro život 3 Bajgar Lubomír Ing. 59 NK BEZPP 149 7,51 4

3 KDU-ČSL a nezávislí 
kandidáti 1 Tichá Marie 59 KDU-

ČSL
KDU-
ČSL 105 10,63 1

4 Občanská 
demokratická strana 3 Tichý Pavel 38 ODS BEZPP 133 8,16 1

4 Občanská 
demokratická strana 2 Urban Petr Ing. 62 ODS BEZPP 131 8,04 2

4 Občanská 
demokratická strana 1 Čeganová Nataša Ing. 55 ODS ODS 128 7,85 3

5 OBČANÉ PRO 
PUSTKOVEC 3 Bystroňová Petra Mgr. 43 NK BEZPP 155 8,52 1

5 OBČANÉ PRO 
PUSTKOVEC 4 Sikorová Martina 24 NK BEZPP 150 8,24 2

5 OBČANÉ PRO 
PUSTKOVEC 5 Holušová Barbora Ing. 41 NK BEZPP 148 8,13 3

Výsledky voleb 2018
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Slavnostní vzpomínkový akt ke stoletému 
vzniku prvního samostatného státu v Ostravě 
se tentokráte konal na Masarykově náměstí za 
deštivého počasí. Po slavnostní mši svaté v os-
travské katedrále položili k bustě prvního čes-

koslovenského prezidenta za městský obvod 
Pustkovec starosta Stanislav Pyš a člen rady 
městského obvodu pan Rudolf Škovran.

starosta Stanislav Pyš

POLOŽENÍ KYTICE V OSTRAVĚ Smutná zpráva
V pátek 7.prosince jsme se v řím-

skokatolickém kostele v Ostravě-Plesné 
rozloučili s panem Jiřím Otiskem, 
který nás opustil dne 1. prosince.

Pan Jiří Otisk byl jedním ze zakladatelů 
a mluvčích Občanského fóra po Sametové 
revoluci v lednu 1990 v Pustkovci.

V 1. komunálních volbách v roce 1990, 
po zřízení městského obvodu Pustkovec, 
byl pan Jiří Otisk zvolen do jeho zastu-
pitelstva, kde aktivně pracoval 4 volební 
období až do roku 2006. Celých těchto 
16 let byl členem rady obce, z toho 8 let 
vykonával funkci místostarosty.

Jeho zájem o historii naší obce ho 
rovněž přivedl do řad členů Letopisecké 
komise, kde zastával dlouhou řadu let 
i funkci předsedy. Byl iniciátorem řady 
kulturních akcí věnovaných významným 
rodákům a občanům Pustkovce. V roce 
1997 převzal i post kronikáře městského 
obvodu po svém předchůdci panu Václavu 
Kudelovi. Tuto zodpovědnou a pro historii 
Pustkovce důležitou práci vykonával zod-
povědně a svědomitě až do roku 2016, kdy 
ji musel ze zdravotních důvodů ukončit. 
Za tu dobu vytvořil spoustu zajímavých 
historických dokumentů a do 15 kronik 
zaznamenal pro další generace občanů 
Pustkovce velmi cenné informace.

Vedení městského obvodu Pustkovec 
si nesmírně váží jeho odvedené práce, 
děkujeme.

Rada městského obvodu Pustkovec

Od slavnostního výkopu pro základy nové 
budovy Hasičské zbrojnice už uplynulo 16 
týdnů. Dělníci stavební firmy se činí a za 
pomocí stavební techniky jde práce pěkně od 
ruky. Počasí stavbařům docela přálo, podzim 

byl výjimečně slunečný a teplý. V hrubé stav-
bě je pomalu přední část garáží. Firma bude 
pokračovat až do Vánočních svátků. Potom 
práci přeruší a začne po Novém roce, pokud 
to počasí dovolí. starosta Stanislav Pyš

Stavba nové hasičské zbrojnice

 Rekonstrukce sportovní haly, která by 
měla proběhnout v roce 2019, bude řešit 
i úpravy šaten v této hale. Pro vydání staveb-
ního povolení bude třeba dodržet všechna 
hygienická a protipožární pravidla, dojde tak 
k novému uspořádání zázemí pro sportovce 
a žáky školy, kteří začnou po rekonstrukci 
opět využívat tuto halu. Z tohoto důvodu 
dojde k omezení prostoru, který dnes využívá 
oddíl kopané TJ Sokol Pustkovec. Proto bylo 
rozhodnuto v roce 2016 postavit nové šatny 
na sportovišti, které by využíval především 
oddíl kopané pro svou pravidelnou činnost, 
a dále ostatní spolky a organizace v době, 
kdy by na hřišti pořádaly své sportovní 
a kulturní akce.

NOVÉ ŠATNY NA SPORTOVIŠTI
(pokračování na straně 4)
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 Vedení obce se podařilo zajistit na MMO 
finanční krytí pro tuto akci v celkové výši 
2 mil. Kč, a to nad limit našeho rozpočtu. 
Projekt vlastního uspořádání šaten jsme si 
vytvořili sami. Následovalo výběrové řízení 

na dodavatele těchto šaten. Z výběrového 
řízení na dodavatele, vyšla vítězně firma 
STG TRADE z Krnova, která nabídla nejlepší 
cenu, a rovněž dokázala splnit všechny naše 
požadavky na prostorovou dispozici šaten.

Budova šaten je sestavena ze 4 kontejnerů, 
které jsou zatepleny a opatřeny elektrickým 
topením. V šatnách jsou rovněž sprchy a toalety. 

Počítalo se i s tím, aby v budoucnu mohly být 
šatny rozšířeny o první nadzemní patro, kde 
by se nacházely další prostory. Celý prostor je 
chráněn elektronickou zabezpečovací technikou 
i s výstupem na pult centralizované ochrany.

Po montáži šaten a provedení všech pří-
pojek energií, byl plánovaný rozpočet takřka 
vyčerpán. Bylo však třeba ještě provést práce 

na úpravě okolí, a to především upravit sklony 
svahů kolem šaten, vystavět chodníky ze zám-
kové dlažby a provést montáž oplocení.

Vzhledem k tomu, že rozpočet akce byl 
omezený, oslovili jsme naše spoluobčany 
s žádostí o pomoc. Proto musíme poděkovat 
panu Karlu Vitáskovi za to, že nám daroval 
zámkovou dlažbu na chodníky. Dále všem bri-

gádníkům, kteří se podíleli na montáži plotu 
kolem šaten i pokládce zámkové dlažby. Díky 
nim se podařilo celou akci dodělat ještě letos, 
a zároveň ušetřit desetitisíce, které by nás 
stály práce v případě realizace odbornou fir-
mou. Zvláštní poděkování patří panu Rudolfu 
Škovranovi, který se nezištně ujal stavebního 
dozoru a koordinace celé stavby.

Věříme, že nové šatny a v současné době 
budovaná moderní hasičská zbrojnice zahá-
jily období, ve kterém bychom rádi upravili 
a zmodernizovali celý prostor sportoviště, 
který je v naší správě. Přejme si jenom, aby se 
nové objekty nestaly terčem vandalů a dlouho 
nám sloužily k plné spokojenosti. 

Rudolf Kondula

(pokračování ze strany 3)
Nové šatny na…

SLUNEČNÍ 
HODINY

Originální sluneční hodiny se skleně-
nou barevnou vitráží se objevily v měsíci 
říjnu na několika místech v obvodu Poruba 
ale také v katastru Pustkovce. Můžete je 
zhlédnout u pustkoveckého rybníka, kde 
byly umístěny pro potěšení návštěvníků.

Sluneční hodiny jsou dílem spolku 
Gaude.  starosta Stanislav Pyš.

 Akce byla investičně, dodavatelsky 
a dozorově řešena Magistrátem města Os-
trava. U této cesty, kterou má naše obec jen 
ve správě, se nebudu zabývat technickými 
parametry rekonstruované komunikace ve 
vztahu k platným normám, ale tím, co nám 
přinesla v průběhu let až dodnes z pohledu 
mezilidských vztahů. 

Dovolte mi tedy exkurzi do nedávné minu-
losti. Cestu si pamatuji z konce šedesátých let 
minulého století, kdy mí rodiče v lokalitě sta-
věli dům, ve kterém dnes bydlím. Cesta měla 
z obou stran odvodňovací příkop. Ze severní 
strany tam, kde navazovala pole. Zpětně si 
uvědomuji přístup starousedlíků k obecnímu 
majetku. Starali se automaticky o příkopy 
a vše okolo, protože se dříve o to starali jejich 
předci. Značná část navazujících pozemků 
byla dříve jejich rodičů, prarodičů. Frekvence 
průjezdu automobilů cestou odpovídala době, 
takže vlastně skoro žádná. Na cestě jsme se 
mohli při setkání se sousedy kdykoliv zastavit 
a nerušeně popovídat. 

V následujících sedmdesátých letech 
stavěli domky v dolní části Pustkovce taky 
„vyhnanci“ z horní části Pustkovce. Domy 
jim vyvlastnil tehdejší státní aparát pro rozvoj 

bytové panelákové výstavby. Starousedlíci 
mají v sobě zakódovaný kladný vztah k místu, 
kde se narodili, a ten vztah předali svým po-
tomkům, byli a jsou v práci pro obec aktivní. 
S tím, jak přibývalo domů v této části Pust-
kovce, přišla potřeba zrušit žumpy, vybudovat 
kanalizaci a provést plynofikaci ulice. To vše 
podél Pustkovecké ulice ze severní strany 
a tím byl odvodňovací příkop definitivně 
zasypán. Hustota provozu stoupla, přesto se 
dál dala cesta při sousedském respektu k po-
třebám dětí používat jako hřiště na vybíjenou, 
kopanou a v zimě na hokej bez bruslí. 

V osmdesátých letech už aut přibylo, ale 
stále většina místních jezdila do práce MHD. 
Cestu jsme dále využívali s dětmi jako hřiště. 
Dopravní značku obytná zóna jsme neznali. 
Nikdo nám přímo nenadával, ale občas nám 
v zimě nějaký nešika rozjezdil naše bran-
ky vytvořené z nahrnutého sněhu. Cesta, 
i tím jak již nefungovalo odvodnění, začala 
mrazem praskat a tak přišla na řadu oprava 
výtluků a to po několik desetiletí. Do dnešní 
rekonstrukce cesty přibývaly opravy i počet 
dopravních značek do absurdních rozměrů. 

 Ustanovením samosprávy městského 
obvodu po změně režimu v roce 1989 

Byl jsem požádán o příspěvek do Pustkoveckého zpravodaje na téma rekonstruovaná část 
Pustkovecké ulice, s odůvodněním místostarosty – „Přece tam bydlíš“.

Rekonstrukce dolní části 
Pustkovecké ulice
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a přenesením části rozhodovacích pravomocí 
na nově vzniklý městský obvod se z mého 
pohledu stala pro místní ta nejlepší možná 
věc. Tato část obce se tak mohla rozvinout 
a maximálně se zahustila bytová výstavba. 
Jak se nyní po rekonstrukci ukázalo, nebyl 
zvýšený počet automobilů místních z pohle-
du frekvence na cestě ten zásadní problém. 
Hustotu provozu nadměrně zvyšovali přede-
vším řidiči z přilehlých sídlišť, kteří objevili 
naši cestu jako výhodnou zkratku. Byli to 
nejčastěji oni, kteří nedodržovali rychlost 
a pokoušeli se předjíždět a nebo “probliká-
vali” ty, kteří předepsanou rychlost dodr-
žovali. Z cesty – „hřiště“ – se stala závodní 
dráha, kterou v „maximálních“ rychlostech 
využívali i návštěvníci tenisových kurtů. 
Nebylo výjimkou, že na tabuli instalované-
ho radaru svítilo 80 km/h, a to i za stavu, 
že cesta je i páteřní komunikací pro pěší. 
Rekonstruovaná cesta svým charakterem 
situaci ve frekvenci provozu vrátila o 40 let 
nazpět. Zmizel les dopravních značek, v celé 
lokalitě platí přednost zprava. Cizí nebaví se 
zdržovat na vybudovaných retardérech, které 

všechny motoristy donutí snížit průjezdnou 
rychlost v místě na přibližně 15 km/h. Už 
zase bydlím jako na klidném venkově a při-
tom se všemi výhodami velkoměsta. Co se 
týká mezilidských vztahů, tak nás řidiče nutí 
zúžená místa cesty si vyhovět. Má zkušenost 
je, že si dáváme přednost a děkujeme si za 
vstřícnost, je to lidské a sousedské. Cesta 
nebyla a nebude dovybavena souběžným 
chodníkem. Na čem se tedy bude muset za-
pracovat je vztah motoristů k chodcům a to 
tím, že rychlost při míjení ještě více sníží, tak 
jak je to standardem v obytné zóně. 

Závěrem bych se chtěl vrátit k úvodním 
větám o mezilidských vztazích. Tato cesta, 
která se jako páteřní komunikace dotýká 
všech občanů v dolní části Pustkovce, přinesla 
spoustu silných reakcí proti a několik málo 
pro. Dle mého názoru byla rekonstrukce cesty 
i jeden z faktorů politické aktivizace občanů. 
Zapojili se do dění v obci v rámci voleb do 
zastupitelstva. I to lze přičíst k dobru rekon-
strukci komunikace v dolním Pustkovci.

Lubomír Bajgar 
9. 12. 2018

KOPULE
Počátkem měsíce října 2018 byla nad 

vchodem bývalé kaple sv. Andělů stráž-
ných v Pustkovci, dnes je tento objekt 
ve vlastnictví Pravoslavné církevní obce 
Pustkovec, umístěna pozlacená věž s ko-
pulí. Pod ní je je nad hlavním vchodem 
umístěna keramická mozaika s vyznače-
nou postavou Archanděla Michaela. 

starosta Stanislav Pyš.

Vážení spoluobčané,
děkujeme za vaši podporu ve volbách. Ačkoli 
jsme na politické scéně noví, znáte nás. Žijeme 
tady spolu s vámi, a jak víte, nejde nám o pro-
sazování vlastních zájmů, ale o dění a vývoj 
naší obce, i to, jak bude náš obvod vypadat 
v budoucnu pro naše děti. 

Nyní je Pustkovec místem, jakých je v Os-
travě skutečně málo. Místem, které si zachova-
lo sounáležitost s přírodou, a díky tomu patří 
k nejčistším ve městě. Bydlet zde je výsadou, 
na kterou jsme právem hrdí. To se však může 
v brzké době změnit. Jak všichni víte, Magis-
trát usoudil, že zde chybí tramvaje a připravil 
projekt na výstavbu trati. Pro nás, obyvatele 
Pustkovce, to však má pár háčků (nebo spíše 
pořádných háků), o kterých se kupodivu ani na 
stránkách našeho Zpravodaje nemluví.
 VÍTE, ŽE…?

Padne 900 stromů. Stavba trati si vyžádá 
nemalé oběti. Se zánikem stromů, díky kterým 
dýcháme čistší vzduch, zmizí hnízdiště ptáků 
i životní prostor pro další druhy. Obrovské 
kácení vzrostlých stromů na tak malém území 
je zcela v rozporu se snahou všech měst čelit 
klimatickým změnám pomocí zeleně v co 
největší šíři.

Pustkovec bude rozdělen betonovou zdí. 
Dle projektu prakticky obec rozdělí na dvě 
části protihluková stěna s výškou 2,2 – 3 metry, 
plánovaná od současné pustkovecké sauny ke 
kostelu. Za křižovatkou pak podél louky až 
k domům na Plk. Rajmunda Prchaly. 

Budeme se „chlubit“ cestou dálniční-
ho typu, díky které zmizí stromy i zeleň. 
Připravený projekt rozdělí Pustkovec nejen 
zdí, ale i novou čtyřproudovou komunikací 
pro auta a tramvajovou tratí uprostřed, na dva 

samostatné, neprostupné pseudourbanistické 
celky. Fakt, že se tak znemožní budoucí rozvoj 
obce, není třeba komentovat.

Zničí se desítky tisíc metrů krychlových 
půdy. Tramprojekt vyžaduje vybudování 30 m 
širokého umělého koryta, vybagrování půdy, 
která doposud čistí vzduch, snižuje hluk, za-
držuje vodu v krajině a je životním prostorem 
pro živočichy a vegetaci.

Dojde k navýšení hluku. Tzv. malá EIA (stu-
die na vyhodnocení vlivu na životní prostředí) 
ukázala, že tramprojekt povede k nepřípustnému 
navýšení hluku. Bohužel, hluková studie před-
ložená městem Ostravou obsahuje nepravdivé 
údaje. Protihlukové stěny ani tzv. tichý asfalt 
v daném místě nejsou řešením, což konstatoval 
spolek Prosíme, přemýšlejme, z.s., ale i Krajská 
hygienická stanice Moravskoslezského kraje.

trať pro ul. B. Nikodéma se připravuje. 
Navzdory prohlášení některých zastupitelů 

Pustkovce, tvrdících opak. Projektuje se do-
kumentace, plánovanou 2. část tratě vedoucí 
po ulici B. Nikodéma najdete i ve stávající 
dokumentaci EIA.
 CO Z TOHO PLYNE?

Pustkovec již nebude místem, kde se 
nám líbí bydlet. Opěvovaný vesnický ráz naší 
obce pohřbí ztráta zeleně, dělící betonová zeď, 
hluk a úskalí spojená s výstavbou i provozem 
tramvajové trati, v budoucnu výrazně zvýšená 
míra škodlivých emisí.

KLIDNÝ ŽIVOT A 900 STROMŮ nebo 
BETONOVÁ ZEĎ A TRAMVAJ? 

Červená páska označuje hranici rozšířené dopravní komunikace na B. Nikodema  �
v případě, že by byla postavena tramvajová trať. Zdroj: Společné měření petice 
a pustkoveckých občanů z června 2017.

(pokračování na straně 6)
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 CO ZÍSKÁME?
kromě zhoršení ovzduší také dopravní 

komplikace. Postarají se nám o ně tři nové 
světelné křižovatky na úkor zrušení poměrně 
nových kruhových objezdů na ul. 17. listopadu, 
tři výjezdové pruhy a dva nájezdové s ostrův-
ky uprostřed v rámci křižovatky u kostela na 
17. listopadu x Pustkovecká …

O ekologizaci se v souvislosti s plány na 
zdejší výstavbu tramvajových tratí zkrátka 
nedá mluvit. Existují vhodnější alternativy. 
Může-li jezdit elektroautobus do Klimkovic, 
proč ne v Pustkovci?
 JE TŘEBA ŘÍCT JASNÉ NE

Projekt s názvem „Ekologizace veřejné 
dopravy – Ostrava-Poruba“ pro tramva-
jovou trať po ul. 17.listopadu a Průběžná 
neprošel ani tzv. malou EIA. Jasné sdělení, 
že asi není tak ekologický, jak se tváří. Ve 

velké EIA musí projekt projít komplexním 
posouzením vlivů na životní prost ředí 
i veřejné zdraví. Výhrady k projektu již 
vyjádřili také Česká inspekce životního 
prostředí nebo Krajská hygienická stanice 
moravskoslezského kraje. Realizace nové 
tramvajové trati by totiž mimo jiné pro-
kazatelně znamenala zvyšující se hodnoty 
škodlivin typu benzen, benzo(a)pyrenu 
NO2, CO, i prachových částic PM10. 

Situaci budeme nadále pečlivě sledovat 
a informovat o všem, co se aktuálně děje a jaké 
kroky na obranu Pustkovce činíme. Chceme, 
aby Pustkovec zůstal tím, čím je – místem pro 
dobrý život.

Budeme rádi, pokud se na nás budete obra-
cet s podněty k smysluplné práci pro Pustko-
vec. Kontaktujte nás: obcanepropustkovec@
gmail.com

Za sdružení OBČANÉ PRO PUSTKOVEC
Ing. Barbora Holušová

(pokračování ze strany 5)
Klidný život…

Projekt počítá s až třímetrovou pro- �
tihlukovou stěnou od současné pustko-
vecké sauny ke kostelu a za křižovatkou 
pak podél louky až k domům na Plk. Ra-
jmunda Prchaly. Zdroj: Technická zpráva 
k projektu „Ekologizace veřejné dopravy 
Ostrava-Poruba, trasa 1, Protihluková 
opatření ul. 17.listopadu“

INFORMACE 
ODBĚRATELŮM 
VODY

Úprava ceny vodného a stočného 
s účinností od 1. ledna 2019.
Vážení zákazníci,
společnost Ostravské vodárny a kanaliza-
ce a.s. ( dále jen OVAK a.s. ) přistupuje 
na základě rozhodnutí představenstva spo-
lečnosti k navýšení cen pro rok 2019, a to 
o 1,66 kč (4,4 %) pro vodné a o 1,75 kč 
(4,4 %) pro stočné včetně DPH. Výsledná 
cena pro odběratele za m3 včetně DPH 
15 % bude tak v roce 2019 činit:

Vodné 39,31 kč/m3 
Stočné 41,40 kč/m3

Celkem 80,71 kč/m3

Růst cen je ovlivněn především nájem-
ným za infrastrukturní majetek, které 
platí společnost OVAKa.s. statutárnímu 
městu Ostrava, a to za něj financuje opravy 
a modernizace sítě.

Dále investicemi pro zkvalitňování 
služeb a provozování vodovodní a ka-
nalizační sítě. Zejména jde o projekt 
dálkového odečtu vodoměrů, za který 
OVAK a.s. obdržel zvláštní cenu v soutěži 
,,Chytrá města pro budoucnost‘‘. Aktuálně 
je touto technologií osazeno téměř 7 000 
vodoměrů a v roce 2019 je v plánu rozšířit 
ji na 12 000 vodoměrů. Záměrem společ-
nosti OVAK a.s. je do konce roku 2024 
pokrýt technologií Chytrého měření celou 
Ostravu. Více informací k této technologii 
naleznete na stránkách www.ovak.cz. 
případně kontaktujte zákaznickou linku 
848 100 700.

S pozdravem
Ing. Kateřina Dančová, MBA

obchodní ředitelka

Od 1. listopadu bude jako každoročně ve 
všech sběrných dvorech OZO Ostrava platit 
zkrácená zimní provozní doba. Sběrné dvory 
v Porubě, Přívoze, Kunčicích a Zábřehu budou 
od pondělí do neděle zavírat už v 18 hodin, 
ostatní ostravské sběrné dvory budou mít ve 
všední dny otevřeno do 18 hodin a v sobotu 
do 12 hodin. Zkrácená zimní provozní doba 
v ostravských sběrných dvorech potrvá do 
konce března příštího roku.

Více informací o tom, jaký odpad, v jakém 
množství a kdy mohou Ostravané ve sběrných 
dvorech bezplatně odevzdat, lze nalézt na 
www.ozoostrava.cz. „Všem Ostravanům 
doporučujeme před návštěvou některého 
z našich sběrných dvorů sledovat náš web,“ 

upozorňuje mluvčí OZO Ostrava Vladimíra 
Karasová a dodává: „Pokud se blíží například 
státní svátek, vždy v Aktualitách upozorňu-
jeme na úpravu provozní doby, naleznou tam 
i další užitečné informace.“ 

Už za měsíc určitě budou mnohé občany 
zajímat termíny zimního svozu zeleně, který 
tradičně začíná 1. prosince. Do konce listo-
padu tedy bude bioodpad z hnědých nádob 
svážen ještě každé dva týdny, od prosince 
do konce března jednou měsíčně. „Termíny 
zimních svozů bude OZO Ostrava kromě 
uvedení na webových stránkách doručovat 
všem uživatelům BIO popelnic koncem lis-
topadu také do schránek,“ dodává na závěr 
Vladimíra Karasová.

Provozní doba sběrných dvorů se v zimě zkrátí, bioodpady budou sváženy jednou měsíčně

Svoz odpadu v zimě

Někteří pustkovečtí spoluobčané se zají-
mají, co se děje s rekonstrukcí sokolovny. Na 
začátek uvedu kontext. Koncem roku 2017 
začalo jednání o převodu sportovní haly TJ 
Sokol Pustkovec mezi Magistrátem města 
Ostravy, TJ Sokol Pustkovec a Městskými 
obvody Poruba a Pustkovec. Při těchto jed-
náních, kdy se jednalo, komu bude sportovní 
hala svěřena, bylo rozhodnuto Magistrátem 
města Ostravy svěření této haly Městskému 
obvodu Pustkovec. Po provedení všech práv-
ních úkonů převodu byla hala svěřena našemu 
obvodu 1. 2. 2018.

Následně s pomocí Magistrátu města 
Ostravy proběhlo zadání pro výběrové řízení 
k vypracování projektové dokumentace re-
konstrukce sportovní haly. V současné době 
se na vypracování projektové dokumentace 
pracuje. Zároveň byla ustanovena pracovní 
skupina složená ze zástupců Magistrátu 
města Ostravy, Městských obvodů Pustkovce 

a Poruby, TJ Sokola Pustkovec, zástupce 
školy Josefa Valčíka a projekční kanceláře. 
Tito zástupci se scházejí na pravidelných 
schůzkách, kde vznášejí připomínky k roz-
pracované projektové dokumentaci. Tyto 
připomínky jsou vzneseny k rozpracované 
dokumentaci na základě prohlídek nově po-
stavených a rekonstruovaných sportovních hal 
ve Lhotce, v Petřkovicích, Paskově, Dubině 
a v současné době rekonstruované sportovní 
haly v Ostravě-Výškovicích. Připomínky 
se týkají podlah, obložení, osvětlení apod. 
Při těchto prohlídkách hovoříme se správci 
těchto hal o jejich zkušenostech s údržbou 
těchto částí. Po rozpravě se snažíme tyto 
získané poznatky zahrnout do rozpracované 
projektové dokumentace. Pokud nenastanou 
nepředvídané problémy, bude realizační do-
kumentace pravděpodobně hotová koncem 
dubna 2019.

Rudolf Škovran

Co se děje s tělocvičnou?
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V pondělí 29. října 2018 si někdo z občanů 
zaměnil místo u kontejneru na tříděný odpad 
se sběrným dvorem, viz foto.

Sběrné dvory jsou pro všechny pro odlo-
žení nepotřebných věcí zdarma po celý týden. 
Nejbližší sběrné dvory jsou na těchto místech: 

Mezi čerpací stanicí a Krásným polem na 
Krásnopolské ulici, za dřevoprodejem na ulici 
K Turkovu a na ulici Nad Porubkou.

Je věcí nás všech udržovat pořádek a čisto-
tu ve svém bydlišti, podle toho se také chovat 
a nespoléhat na to, že to někdo za mě uklidí.

NEPOŘÁDEK U KONTEJNERU VELKOOBJEMOVÉ 
KONTEJNERY 
V ROCE 2019

Termíny přistavení Velkoobjemových 
kontejnerů na domovní odpad v roce 
2019 budou pro městský obvod Pustkovec 
v těchto termínech:

 JarO 2019
pátek 29. března – 1. dubna 7 VOK

 PODZim 2019
pátek 13. září – 16. září 5 VOK

Místa postavení budou včas vyvěšena 
na webových stránkách obvodu, na vývěs-
kách a vyhlášené rozhlasem.

Po letních prázdninách jsme přivítali naše 
mladé hasiče na pravidelných schůzkách, kte-
ré se konaly vždy ve středu a v pátek. Schůzky 
jsou z kraje podzimu vždy věnované perné 
přípravě na start závodní sezony – Celostátní 
hry Plamen a Ostravské ligy. Plamen byl za-
hájen v říjnu branným závodem v požárnické 
všestrannosti. Od prosince se děti připravují 
v tělocvičně ZŠ Karla Pokorného. I tuto 
sezonu jsme začali družstvem nejmladších – 
přípravkou, dvěma družstvy mladších žáků 
a družstvem starších žáků a po loňské sezoně 
plné úspěchů se již těšíme, jak se bude našim 
malým hasičům dařit letos. Podzim se nesl 
i v duchu konce závodní sezony žen a mužů. 
Družstvu žen MARPUS (holky z Martinova 
a Pustkovce) se v Noční hlučínské hasičské 
lize sice nedařilo tak úspěšně jako v přede-
šlých ročnících, ale i tak jim za jejich výkony 
patří poděkování za skvělou reprezentaci 
sboru. Družstvo mužů se účastnilo seriálu 
závodů Moravskoslezského poháru a taktéž 
jim patří díky.

Na konci září jsme využili prodlouženého 
víkendu a pro naše členy uspořádali zájezd 
do nádherného prostředí Horní Bečvy. Po-
časí nám nezvykle přálo a zájezd se velmi 
vydařil.

Druhou říjnovou sobotu, krátce po po-
ledni, jsme u hasičské zbrojnice přivítali 
členy z našeho bratrského sboru z Martinova 
a rozpoutal se nelítostný boj. Ovšem nebojo-
vali jsme pěstmi ani hadicemi, ale vařečkami 

a připravenými surovinami. Konalo se totiž 
setkání našich sborů MARPUS, tentokráte 
zaměřené na soutěž o nejlepší Zelňačku. 
Boje se účastnily 2 týmy Pustkovce a 2 týmy 
Martinova. Výsledky snažení hodnotila 
odborná porota, která po pečlivém zvážení 
potěchy chuťových pohárků určila vítěze, 
a to družstvo Pustkovce nazvané „Babičky“. 

Na dalších místech se umístily týmy „Čelovci“ 
z Martinova, domácí „Maminky“ a martinov-
ský tým „Babetoraid“. Poté byly připraveny 
další soutěže pro děti i dospělé a akce se 
shledala s velkým úspěchem.

V říjnu jsme se zúčastnili slavnostního 
aktu k výročí 100 let vzniku Československé 
republiky u pomníku padlých v 1. Světové 
válce, kde jsme se s úctou a pokorou poklonili 
padlým hrdinům i hrdinům, kteří se zasloužili 

o vznik ČSR. Poté jsme se s radostí přidali 
k pochodu ke kapli Pravoslavné církevní obce, 
kde byla slavnostně zasazena lípa, symbol 
české státnosti. 

Samozřejmě bedlivě sledujeme stavbu 
nové hasičárny a jsme potěšení tím, jak bu-
dova roste téměř před očima. 

Naše zásahová jednotka se krom úspěš-

ných ostrých výjezdů nadále zdokonaluje jak 
teoreticky, tak i prakticky na pravidelných 
školeních. K těmto školením jsme nyní přidali 
i pravidelnou každotýdenní fyzickou přípravu 
v tělocvičně Hasičského záchranného sboru 
v Porubě.

Koncem roku už se připravujeme na další 
perný rok, který začne v sobotu 12. ledna 2019 
Výroční valnou hromadou. Koncem února 
projde obcí náš tradiční průvod masek u příle-
žitosti Masopustu. Hasičský ples KOZELEK 
proběhne v sobotu 2. března 2019.

Závěrem mi dovolte, abych jménem Sboru 
dobrovolných hasičů v Pustkovci, popřál všem 
občanům Pustkovce příjemné a klidné prožití 
svátků vánočních, hodně zdraví a úspěchů 
do roku 2019.

Pavel Tichý
Starosta SDH Pustkovec

Z činnosti SDH Pustkovec

Účast zástupců SDH Pustkovec na slavnostním  �
aktu k výročí 100 let vzniku ČSR.

Příprava na zelňačkové klání – MARPUS. �
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Podzimní výstava Flora Olomouc přenesla 
návštěvníky na Tržiště první republiky. Přenesla 
je do dob, kdy náměstí a návsi zaplavily povozy 
sedláků a vůně lákala do dobových krámků řez-
níků či zelinářů. Vítězné jablko ze soutěže bylo 
tentokrát z Bojanovic, druhé místo vyhrála odrůda 
Gold Bohemia z Kravař.

Letní část výstavy Flora Olomouc v srpnu 
charakterizovala dvě slova – Rozkvetlá léta. Ju-
bilejní letní etapa výstavy zrcadlila šest desetiletí 
života areálu Výstaviště Flora Olomouc. Expozice 
vytvořená v hlavním pavilonu A nabízela nevšední 
pohledy na tradici zahradnického výstavnictví 
v Olomouci. Každá dekáda vývoje areálu zname-
nala mnohé. V šesti samostatných celcích expozice 
pavilonu A bylo návštěvníkům řečí květinových 
instalací představeno to nejdůležitější z historie, 
současnosti i budoucnosti významného českého 
výstaviště. Bohatá léta zrcadlila výstavnickou 
tradici areálu. Růžová léta byla věnována přede-
vším KRÁLOVNĚ květin – růži. Produktivní 
léta zahrnovala početné aktivity s květinami, 
Rozmanitá léta zahrnovala bohatý sortiment květů 
jiřinek a mečíků, Exotická léta byla bytostně spjatá 
s botanickými zahradami a Budoucí léta nasti-
ňovala plánovaný rozvoj areálu v nadcházejících 
letech. Obou výstav se zúčastnili naši členové 
individuálně, sice v menším počtu, ale všichni 
byli spokojeni a instalací výstav byli nadšeni. Paní 
Holušová se výstav zúčastňuje s kamarádkami už 
více jak deset let a nikdy nebyla zklamána.

Ve větším počtu jsme se setkali na výstavě 
Život na zahradě, v Ostravě na Černé louce. 
Výstavní plocha byla skromnější, ale vkusně při-
pravena. V koších, na šňůrách, na režném plátně 
a mulčovací kůře byly naaranžované květiny 
i ovoce. Ve stáncích se prodávalo ovoce, koláče, 
víno i medovina. Prohlídku jsme zahájili u skle-
niček s medem – ten byl višňový, rakytníkový, 
bezinkový a s dalšími příchutěmi. V rohu na 
podiu probíhaly soutěže a přednášky. Po prohlídce 
jsme se sešli v přízemí u občerstvení, abychom si 
odpočinuli a trochu se osvěžili.

V září jsme vyjeli za krásného počasí směrem 
na Hrabyň, abychom navštívili Národní památník 
války, který byl nově otevřen v dubnu 2009.

První otevření památníku se uskutečnilo v roce 
1980. Kolem betonového monumentu v Hrabyni 
pořád fičí vítr. Tak jako před devětadvaceti lety, 
kdy se památník otevíral poprvé. Objekt stojí na 
otevřeném vyvýšeném místě s výhledem na Opav-
sko. Památník je pořád to stejné železobetonové 
monstrum. Monstrum změnu režimu přežilo, i když 
se v minulosti hovořilo o tom, kolik by stála jeho 
likvidace. Česká vláda památník v březnu 2000 
vládním usnesením definitivně rehabilitovala jako 
ústřední památník druhé světové války.

Česko má národní památník války. 
Důvodem, proč padlo rozhodnutí památník 

zachovat a ministerstvo kultury opravy zaplatilo, 
bylo také to, že v Hrabyni a okolí padly tisíce lidí, 
hlavně ruských, československých, francouzských 
i rumunských vojáků.

V ochozu památníku je symbolický hřbitov. Je 
tam třináct tisíc jmen. Muzeum destičky se jmény 
padlých vojáků i civilistů v rámci rekonstrukce 
nově osázelo.

Hrabyň a její okolí, to byla v dubnu 1945 
jedna velká rozvalina. Jednu postavili i muzejníci 
v obnoveném památníku. A jsou tam i figuríny 
lidí, kteří se zachraňují před bombardováním ve 
sklepě. Kolem zuří válečná vřava. Z reproduktorů 
se ozývá střelba, křik, siréna. Kulisy doplňují 
historické zbraně, zbytky letadel, polní kuchyně, 
nábytek, rozbitá okna, prostřelený kredenc, 
kameny, příbory, láhve, uniformy. Fotografie na 
obrovských panelech připomínají, co už není. 
Například hrabyňský zámek, který byl v dubnu 
1945 kompletně zbombardován.

Po prohlídce muzea v Hrabyni odjíždíme 
do Raduně. Nově zrestaurovaný zámek mnozí 
viděli poprvé a překvapil všechny svým zaříze-
ním a úpravou. Školy a úřady se střídaly, různě 
se v zámku přestavovalo, starožitný nábytek se 
ztrácel. Současné zařízení bylo získáno z jiných 
zámků, z bazarů a z domácností místních lidí. 
Nádherná je knihovna se 16 tisíci svazky. Pro-
hlídkový okruh nám nabídl atraktivně zařízené 
společenské a soukromé pokoje, mapující proměny 
životního rytmu aristokratické rodiny a služeb-
ného personálu v prostředí venkovské rezidence 
od počátku 19. až k polovině 20. století. Zahrnuje 

rovněž obnovené historické hygienické zázemí 
a prohlídku uzavřeného zámeckého nádvoří a zá-
padní zimní zahrady. 

Před zámkem, vskutku pohádkovým, je pěkný 
park, rybník a oranžerie, kterou jsme nemohli vy-
nechat. Zaplněná oranžerie květinami, palmami, 
v rohu bílý stoleček s židlemi, zlákala už nejeden 
mladý pár k uzavření manželství. 

Pěkný podzim lákal k dalším výletům a tak 
doma nezůstali ani zahrádkáři. V listopadu vyjeli 
na poslední zájezd v letošním roce – do Horní Lidče 
na mechanický betlém. Ručně vyřezávaný betlém 
nám přiblížil nejzajímavější historické momenty, 
zvyky a původní řemesla v širokém okolí Horní 
Lidče na česko-slovenském pomezí. Betlémská 
scéna je umístěna na ploše 170 m2, z toho samotný 
betlém má plochu 50 m2. V betlému najdete 230 
figur včetně 75 pohyblivých a více než 100 vyře-
závaných staveb. Mimo jiné je možné shlédnout 
také dřevořezby nejzajímavějších turistických míst 
Zlínského a Trenčínského kraje, například poutní 
místa Svatý Hostýn, Velehrad, Skalku u Trenčí-
na, Buchlovský, Brumovský a Trenčínský hrad, 
zámek v Buchlovicích a Bojnicích. Výjimečnost 
betlému spočívá v tom, že do tělesa betlému je 
zakomponována i filmová projekce.

Po dobrém obědě na Zavadilce a za nezvykle 
krásného počasí nás pan řidič zavezl ještě na 
Pustevny. Na opravě vyhořelé chaty Libušín se 
stále pracuje, aby stavba navržena D. Jurkovičem 
zazářila v plné kráse. Po příjemně stráveném pod-
zimním dni jsme za zpěvu v zadní části autobusu 
dojeli ve zdraví domů. 

Někteří členové ještě příští dny trávili na za-
hradách, při shrabování listí, zakládání kompostů, 
prohlíželi uložená jablka a navštívili pálenici. 
Jestli byl listopad v zahradě měsícem úklidu, 
prosinec je měsícem skutečného klidu. Je takovou 
sváteční nedělí, kdy je vše uděláno a zahrádkář 
si může sednout s šálkem teplého čaje ke kam-
nům. Je čas vnímat jejich teplo a rozjímat. Může 
zhodnotit minulou vegetační sezónu a opatrně 
začít přemýšlet nad tou další. Zahrada odpočívá, 
odpočiňte si také.

 E. Chodurová, jednatel

Zahrádkáři z Pustkovce na zahradách, 
na výstavách i na výletech

(pokračování ze strany 1)
Slovo starosty…

Městský obvod Pustkovec a jeho vedení 
tak čeká dost náročné volební období, neboť 
jsou v jednání záležitosti s dopadem daleko 
do budoucnosti.

Ale vraťme se k blížícímu se konci roku, 
který se opravdu kvapem blíží. 

Přeji Vám všem touto cestou šťastné a ve-
selé prožití svátku vánočních v blízkosti svých 
rodin. Dále Vám všem spoluobčanům přeji 
spokojenost v pracovním i osobním životě 
po celý příští rok 2019. 

starosta Stanislav Pyš

Rozsvícení vánočního stromu
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Fotbalový podzim 
v Pustkovci

 Nově tvořený a notně omlazený tým 
mužů má za sebou velmi těžký podzim. 
V této části soutěže jsme dokázali zvítězit 
pouze třikrát a v dalších deseti zápasech jsme 
se museli před soupeřem sklonit. Tomuto 
výsledku odpovídá i postavení v tabulce, kde 
jsme o skóre poslední se ziskem pouhých de-
víti bodů. Mnohdy celkem solidně rozehraná 
utkání jsme nedokázali dotáhnout do vítěz-
ného konce a v samém závěru inkasovali 
rozdílovou branku, která znamenala nulový 
bodový zisk. Trenér Kamil Luzar má před 
sebou nelehký úkol, který je jasný. Udržet 
Pustkovec v městském přeboru. K dispozici 
má kádr 20 mužů, které doplňuje dle potřeby 
až osmi dorostenci. Společně oba týmy již 
zahájily zimní přípravu, je naplánováno také 
společné zimní soustředění. Hned v lednu 
nás čeká pět zápasů zimní ligy na umělé 
trávě. Pevně věřím, že veškerá práce bude 
v jarní části soutěže zúročena a podaří se 
nám v přeboru udržet.

Mládežnické týmy si vedou o poznání 
lépe, dorostenci ve své soutěži městského pře-
boru přezimují na krásném třetím místem se 
ziskem 24 bodů, když podlehli pouze dvěma 
soupeřům. Tým dorostu převzal po Kamilu 
Luzarovi, který trénuje muže, Honza Badida, 
který je odchovancem Pustkovce a současně 
nastupuje i za tým mužů. Dorostenci hodně 
spoléhají na svého brankáře Honzu Indráka, 
který nejednou podržel tým svými zákroky 
a byl hlavní postavou při třech penaltových 
rozstřelech. Vpředu naopak nejvíc střílí góly 
Vojta Baďura, který je s 15 trefami jasně 
nejlepším střelcem týmu. 

Mladší žáci pod taktovkou Davida 
Kapičáka získali shodně s dorostenci 24 
bodů za což jim patří čtvrté místo. I žáci 
mají zimní přestávku „nabitou“ zápasy. 
Přihlásili se do krajské zimní ligy, která 
se skládá z několika turnajů za účasti 30 
týmů převážně z Frýdeckomístecka. Pro 
kluky je to dobrá konfrontace s týmy, se 
kterými se ve své soutěži nepotkají. Za 
sebou již mají jeden turnaj, který se jim se 
ziskem 10 bodů podařilo vyhrát.

Za všechny fotbalisty přeji všem 
pustkoveckým občanům krásné Vánoce 
a všechno nejlepší do nového roku.

Pavel Otisk

Vážení čtenáři Pustkoveckého zpravodaje, 
rádi bychom Vás prostřednictvím tohoto člán-
ku informovali o našich malých fotbalistech 
ve věku od 5 let do 10 let. Zájem o kopanou 
u těchto malých fotbalistů je obrovský. 
Momentálně trénujeme kolem 35 dětí, které 
poctivě chodí na tréninky. Mimo trénování 

se kluci zúčastňují jak zimních turnajů, tak 
i zápasů na trávníku. V těchto kláních mají 
kluci výborné výsledky a je vidět, že do toho 
dávají všechno.

Podzimní část sezóny se družstvu mladší 
přípravky vyvedla na výbornou, kdy jsme 
dokázali ve všech utkáních zvítězit. Také 
hráči předpřípravky nám dělají velkou ra-
dost a na posledním zimním halovém turnaji 
v Raškovicích uhráli pět vítězství a nestačili 
jen na družstvo Vítkovic.

Chtěli bychom za nás trenéry popřát 
mnoho úspěchů těmto malým sportovcům 
a aby je kopaná bavila i nadále jako doposud. 
Děkujeme mladým sportovcům za skvělou 
reprezentaci Pustkovecké kopané.

Na závěr patří zvláštní poděkování před-
sedovi TJ Sokol Pustkovec panu Miroslavu 
Běhůnkovi a místostarostovi Pustkovce 
panu Ing. Rudolfovi Kondulovi za umožnění 
tréninkové jednotky navíc pro naše nejmenší 
fotbalisty.

Michal Macek, Aleš Broulík, Jaroslav Bochňák
 

Výsledky podzimní části soutěže MěS U9 (4+1) sk. C: 
Krásné Pole U9– Pustkovec U9 10:11

Pustkovec U9– Vítkovice-Svinov U9 20:0
Pustkovec U9– Klimkovice U9 6:4

Markvartovice U9– Pustkovec U9 3:13
Velká Polom U9– Pustkovec U9 8:17

Pustkovec U9– Poruba U9 „C“ 14:7
Třebovice U9– Pustkovec U9 4:17

Fotbal mladší přípravka a předpřípravka

„Taktická“ příprava během poločasu  �
soutěžního utkání

 Předpřípravka na turnaji v Raškovicích. Horní řada zleva: Maty Broulík, trenér Aleš  �
Broulík, Šimon Jurásek. Prostřední řada: Lukáš Mistrík, Tomáš Mistrík. Ležící: Ondra 
Langer, Tonda Šupák, David Hrůza

Operační program Doprava v Moravskoslezském kraji
Zkrácení cestovních dob, snížení hlu-

kové zátěže a dalších negativních vlivů, 
vyvedení tranzitní dopravy z center měst, 
zkvalitnění cestování, to vše jsou cíle, které 
se daří plnit i díky Operačnímu programu 
Doprava 2014–2020 (OPD2). OPD2 navazuje 
na Operační program Doprava 2007–2013 
(OPD1) a představuje nejvýznamnější zdroj 
prostředků pro financování výstavby doprav-

ní infrastruktury v České republice v období 
2014–2020.
Nové silnice a modernizované železniční 
tratě v Moravskoslezském kraji

Prostřednictvím OPD1 bylo v České 

republice podpořeno celkem 417 projektů, 
postaveno a zrekonstruováno 319 km dálnic 
a silnic I. třídy a zmodernizováno 675 km 
železničních tratí. V Moravskoslezském kraji 

(pokračování na straně 10)
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pak bylo z OPD1 realizováno 33 dopravních 
projektů, díky nimž se postavilo nebo zrekon-
struovalo 35,03 km silnic a dálnic a 65,69 
km železnic. 

Díky optimalizaci trati Český těšín – 
Dětmarovice, která je součástí 3. tranzitního 
železničního koridoru ČR, dojde ke zvýšení 
bezpečnosti a komfortu jízdy. V rámci tohoto 
projektu OPD2 je modernizován traťový 
úsek Český Těšín – Louky nad Olší, včetně 
odbočky Chotěbuz a zastávky. Ke zvýšení 
bezpečnosti dojde i v případě optimalizace 
žst. Louky nad Olší, žst. Karviná a traťového 
úseku Karviná – Dětmarovice vč. staničního 
kolejiště žst. Dětmarovice. Na zmíněných 
stavbách je provedena sanace železničního 
spodku, obnova železničního svršku, re-
konstrukce vybraných mostních objektů, 
zmodernizováno zabezpečovací zařízení, 
vybudováno 5 nových nástupišť a zrekon-
struováno 1 stávající nástupiště. 

V oblasti silniční dopravy například 
podporujeme výstavbu silnice i/58 Příbor 
– skotnice. Díky této stavbě již nebudou 
obyvatelé obce Skotnice zatíženi nadměrným 
hlukem a exhalacemi. Doprava již nebude 
zastavěnou částí obce projíždět a bude vy-
stavěna zcela nová trasa západně od obce. 

Zároveň dojde ke zvýšení plynulosti dopravy 
na silnici I/58, zkrácení jízdní doby a zvýšení 
bezpečnosti silničního provozu v obci Skot-
nice včetně bezpečnosti chodců. 
Nejen modernizace železničních stanic

V rámci OPD2 byl v moravskoslezském 
regionu realizován také například projekt 
rekonstrukce kunčického zhlaví v žst. 
Ostrava – Vítkovice. Po rekonstrukci kolejí 
se zvýšila rychlost z 80 km/h na 120 km/h, 
čímž došlo ke zkrácení jízdních dob a. záro-

veň také ke zvýšení spolehlivosti železniční 
dopravy. 

Mezi další významné dopravní projekty 
v moravskoslezském kraji bezesporu patří 
Dálnice D48 rybí – mÚk rychaltice a řada 
dalších. 

Více informací se dozvíte na webu OPD2 
– www.opd.cz/msk nebo můžete navštívit 
ostravskou pobočku eurocentra, Česko-
bratrská 7, 702 00 Ostrava 2.

Autor: Odbor fondů EU, Ministerstvo dopravy

(pokračování ze strany 9)
Operační…

Hledání „kešek“ s Městskou policií 
Ostrava

Strážníci připravili pro děti novou vol-
nočasovou hru inspirovanou populárním 
Geocachingem. Na šesti pěkných místech 
v Ostravě – Moravské Ostravě jsou umístěny 

„kešky“ obsahující zajímavosti o městské 
policii, rady vedoucí ke zvýšení bezpečí 
a část šifry. Pro ty, kdo zvládnou najít všechny 
„kešky“ a vyplní celou šifru, je připravený 
malý dárek. Ten je k vyzvednutí na služebně 
městské policie na ul. Hlubinská 6 v Ostravě 

– Moravské Ostravě v pondělí až 
pátek 8:00–15:00 hodin. 

Souřadnice a fotografie míst, 
kde jsou „kešky“ uloženy, jsou za-
chyceny na přiloženém obrázku. 

Tato volnočasová aktivita je 
financována statutárním městem 
Ostrava v rámci projektu „Spo-
lečně proti agresi“, jehož cílem je 
mimo jiné podpořit u dětí bezpeč-
né a smysluplné trávení volného 
času.

Projekt „Společně proti agresi“ 
byl realizován také na Biskupském 
gymnáziu v Ostravě-Porubě. Děti 
se pod vedením strážníků městské 
policie zamýšlely nad příčinami 
a projevy agresivního chování 
a šikany. Společně hledaly cesty 
k eliminaci nepřátelského chování 
a k celkovému zlepšení klimatu 
ve třídním kolektivu. Na základě 
zjištěných poznatků z těchto besed 
bude vytvořen nový preventivní 
materiál, který bude využíván 
v následujících letech na všech 
ostravských školách.

Pálení biologického odpadu znepří-
jemňuje sousedům život

V posledních dnech stále častěji vyjíždějí 
hlídky městské policie k událostem souvisejí-
cím s porušováním obecně závazné vyhlášky 
č. 14/2016, která zakazuje spalování suchého 
rostlinného materiálu na území města. Pro-
blém se týká především okrajových částí 
města a upozorňují na něj samotní občané. 
Obtěžují je zplodiny spalovaného zahradního 
odpadu. Přivolaní strážníci při zjištění proti-
právního jednání vyzvou dotyčné k uhašení 
ohně a přestupkové jednání vyřeší uložením 
pokuty příkazem na místě. V některých pří-
padech musí podezření z přestupku oznámit 
příslušnému správnímu orgánu.

Nebudu překvapen!!!
Strážníci městské policie přichází na 

střední školy s netradiční besedou s názvem 
„Nebudu překvapen!!!“. Pro studenty je 
připraven šestihodinový program, jehož sou-
částí je i praktický nácvik sebeobrany. Cílem 
této aktivity je prohloubit u studentů právní 
vědomí užitečné pro všední život, seznámit 
s důsledky protiprávního jednání a připravit 
žáky na rizikové situace, se kterými se mohou 
v životě setkat. V rámci besedy také strážníci 
seznámí dospívající s důležitostí a rozmani-
tostí svého povolání.

Více informací o besedách v rámci Městské 
policie Ostrava naleznete na webových stán-
kách www.mpostrava.cz v sekci prevence.

S MĚSTSKOU POLICIÍ OSTRAVA
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V dnešních dnech se všichni ohlížíme 
o 100 let zpět a vzpomínáme na dobu, kdy 
vznikla republika. Jak na tom v té době byla 
Ostrava s podnikáním? V Moravskoslezském 
inovačním centru Ostrava (MSIC) hledáme 
cesty, jak podporovat podnikavost dnešních 
obyvatel, tak nás zajímalo, jak podnikali 
jejich předci přibližně v té době. Vykládaly 
jsme si s ředitelkou Archivu města Ostravy 
Hanou Šústkovou:

„Ostrava byla nesmírně bohaté město, 
tady se peníze točily a lidé si rádi užívali, 
na druhé straně byla veliká bída. mělo to 
takový americký ráz, byly zde vidět pro-
pastné rozdíly.“
 Kam za zábavou a odpočinkem?

V Ostravě byla hustá síť restaurací nejrůz-
nějších kategorií od doupat neřesti až po velice 
luxusní podniky, kam chodili lidé utrácet své 
peníze vydělané nejen ve velkém průmyslu. V té 
době se velmi dařilo kavárnám. Lidé tam cho-
dili nejen posedět, ale také tančit. V kavárnách 

probíhal i obchodní život. Pamětníci vypráví, 
že v kavárnách se scházeli a domlouvali své 
obchody advokáti, obchodníci a například ob-
chodní cestující. Nejznámějšími kavárnami byly 
Elektra, Praha, Kafé Royal (Menza filozofické 
fakulty na Reální ulici), kavárna Fénix (naproti 
Divadla J. Myrona) a Bocaccio (Palace).
 Kouzlo obchodních domů 

Ke známým podnikatelům té doby pat-
řili majitelé obchodních domů, kterých bylo 
v Ostravě hned několik. V 30. letech postavila 
rodina Bachnerů obchodní dům s nejrůzněj-
ším zbožím pro vybavení domácnosti. (Dnes 
známější pod názvem Horník). Kousek dále 
byl proslulý obchodní dům Rix zaměřený na 
módu, textil a galanterii. Původní budova byla 
za války zničena bombardováním a na jejím 
místě nyní stojí dům s pelikánem. Velkým 
obchodním domem, vzbuzujícím dodnes 
vášně, byla Textilie (Ostravica), patřící podni-
kateli Igo Wechslerovi. Vedle této nejznámější 
trojice obchodních domů místních většinou 
židovských podnikatelů byly v Ostravě fili-
álky celoregionálních obchodních domů ASO 
(dnes sídlo Všeobecné zdravotní pojišťovny), 
Baťa a Brouk a Babka (Dům knihy). 
 Průmyslníci na výsluní

Nejbohatšími podnikateli byli majitelé 

dolů, hutí a podnikatelé v chemickém prů-
myslu. Po roce 1918 už je obtížné rozklíčovat 
majitele velkých průmyslových podniků, 
protože přecházejí na akciové společnosti 
a vedení přejímají manažeři. Jiné je to u dolů, 
tam se jednalo o šlechtické rodiny – například 
hrabata Wilczkové na Slezské Ostravě a Reif-
ferscheidtové. Do roku 1945 se tedy jednalo 
rodinné podnikání, poté byli majitelé uznáni 
za Němce a podniky nad 500 zaměstnanců 
byly znárodněny, čímž vzniká koncern OKD, 
který sdružil ostravsko-karvinské doly. 

V Ostravě fungovaly malé rodinné hutě, 
jako například slévárna Rudolfa Sýkory 
v Mariánských Horách i Moravské Ostravě, 
ale ty nemohly dlouho soupeřit s Vítkovický-
mi železárnami. Vítkovické železárny, přes-
tože to byl obrovský konglomerát, si udržely 
rodinné vlastnictví velkopodnikatelských 
rodin Gutmannů a Rothschildů až do roku 
1939 respektive 1945. 

Známější jsou Rothschildové, dodnes 

se používá rčení „Nejsem 
Rothschild“. Poslední ost-
ravský Rothschild – Eugen, 
přestože měl v Moravské Os-
travě trvalý pobyt, žil trvale 
v Paříži. Gutmanni jsou méně 
známí, pocházeli z Lipníka nad 
Bečvou, nakupovali a prodáva-
li uhlí na Ostravsku a hráli od 
50. let 19. století významnou 
finančnickou a velkoobchod-
nickou roli. Pak se etablovali 
ve Vídni a založili obchodní 
a finanční dům „bratři Gut-
mannové“. 

V Zábřehu fungovala chemička rodiny 
Rütgers, jednalo se o říšsko-německý kapitál, 
který po 1. Světové válce prodali. V polovině 
70. let minulého století byl hlavní provoz pře-
sunut do Dezy ve Valašském Meziříčí.
 Živnostníků byla spousta

V Ostravě podnikali nejen velcí podnikate-
lé, ale i živnostníci a nejrůznější obchodníci. 
Živnostníci se sdružovali do živnostenských 
společenstev, jako například řezníci, uzenáři, 
obchodníci s potravinami či jejich výrobci. 
Objevovali se taxikáři, prodejci aut a pohon-
ných hmot. Dařilo se soukromým lékařským 

praxím, dentistům a lékárníkům, známé 
bylo soukromé sanatorium doktora Kleina 
v Grossmannově vile. Soukromě podnikali 
advokáti, soukromníci vlastnili stavební 
společnosti – například Strassmann nebo 
bratři Špačkové. Byla zde spousta krámka-
řů, drobných živnostníků, kteří prodávali 
potraviny a k tomu třeba petrolej. Vedle nich 
byli i obchodníci jako například František 
Letovský, který měl na dnešním Masarykově 
náměstí obchod s vyhlášenými lahůdkami, 
kde bylo možné koupit luxusní potraviny 
a alkohol. Veškeré služby byly soukromé 
– holiči, kadeřníci, pohřebnictví, přeprava, 
fotografové, knihtiskárny, nakladatelství, 
papírenské obchody atp.
 Podnikaly i ženy?

Ženy před svatbou pracovaly, ale pak 
velice často zůstávaly doma.  Mohly si však 
přivydělávat. Kolonie mívaly svůj pozemek, 
kde se pěstovala zelenina, chovaly slepice 
a přebytky bylo možné zpeněžit. Je třeba 

si uvědomit, že péče o rodinu, která 
bývala početnější než dnes, byla v té 
době náročnější. Jen oběhat krámkaře, 
sehnat všechny potraviny a přinést je 
domů! Vařilo se na kamnech, které 
bylo nutné roztopit, uhlí nanosit ze 
sklepa. Vyprat prádlo neznamenalo 
dát ho do automatické pračky. Zorga-
nizovat celý chod domácnosti by se 
dalo přirovnat k manažerské práci.

Ve vyšších kruzích se neslušelo, 
aby žena pracovala. Od bohatých 
žen se očekávalo, že se budou starat 
o chod domácnosti, dělat muži zázemí, 

pořádat společenské akce, salony a u toho 
budou krásné.  

Ženy ale také podnikaly, jejich doménou 
byly služby – módní salony, výroba klobouků 
(modistky), výuka tance, jazyků, kadeřnictví. 
Některé převzaly rodinný podnik jako vdovy 
po manželovi, ale byly mezi nimi i vzdělané 
lékařky a advokátky.
 Kdy nastala změna?

Dá se říci, že v té době bylo podnikání nut-
ností pro uživení rodiny. V zaměstnaneckém 

Jak se v Ostravě podnikalo před 100lety

(pokračování na straně 12)

Kavárna Elektra a Obchodní dům Brouk a Babka �

Wilhelm Gutmann a Rothschild �
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Psal se rok 2015, když přišel Patrik s nápa-
dem, který jednou pro vždy vyřeší problémy 
majitelů malých e-shopů s neustálým běháním 
na poštu. Tento nápad představil Konstanti-
novi a společně jej pak přihlásili do soutěže 
Brilliant Young Enterpreneurs, pořádanou JA 
Czech. V této soutěži vyhráli a nastartovali 
tak něco, o čem v té době ani netušili, jak 
velké to může být. Netrvalo dlouho a kluci 
pocítili, že bez kvalitních technologií budo-
vat tenhle business nepůjde, a proto se k nim 
přidal Miloš, pod jehož křídly je dnes celé 
technologické oddělení Skladonu. A to je tro-
jice společníků – Patrik Babinec, Konstantin 
Margaretis a Miloš Halecký.

Když už ale kluci začali šlapat naplno 
do vývoje softwaru a nastavování business 
modelu, zjistili, že zaměřit se pouze na malé 
e-commerce podnikatele potenciál Skladonu 
nevytěží a zkusili také cílit na crowdfundin-
gové projekty. Slovo dalo slovo a na světě 
byl první klient s takřka 1500 zásilkami 
měsíčně. Všechno se muselo tedy urychlit 
a z plánování se ze dne na den stal opravdu 
fungující business.

Ve Skladonu pak brzy pochopili, že právě 
outsourcing logistiky, ten prostý nápad, se 

kterým tenkrát Patrik přišel, má světový 
potenciál. „Pro e-shopy je logistika jedna 
z klíčových parametrů úspěchu, ale zároveň 
nevydělává žádné peníze. Takže outsourcing 
pro ně může být správná volba – získají velmi 
špičkovou úroveň služby a špičkové technolo-

gie za poměrně malý obnos peněz,“ říká CEO 
Skladonu Konstantin Margaretis.

Dnes je Skladon firmou, která své kořeny 
zapustila v Moravskoslezském kraji. Vybrali 
si Ostravu jako jednu ze dvou nejlepších loka-
lit v Česku z hlediska logistické obslužnosti 
celého světa. Zásilky svých klientů zasílají do 
takřka 220 zemí, a to také díky skvělému part-
nerství s významnými světovými dopravci, 
kterými jsou například UPS nebo GLS.

V současné chvíli je Skladon ve fázi růstu 

a v roce 2019 plánuje nové distribuční cent-
rum, aby uspokojil stále rostoucí poptávku 
po službách outsourcingu logistiky. Mladí 
podnikatelé v období této rychlé expanze 
využili pomoci expertů na oblast světové 
logistiky, kterou nabízí program MSIC 
Expand. „Spolupráce s MSIC nám velmi po-
mohla, protože jsme dokázali získat člověka 
s obrovským know-how a informace, které 
bychom sami zkoumali roky, jsme schopni 
absorbovat na měsíčních bázích a ten byznys 
se strašně rychle posouvá, takže za mě je to 
maximální doporučení,“ hodnotí spolupráci 
s MSIC Konstantin Margaretis.

Video k tématu: https://www.youtube.
com/watch?v=8xh60B5xS3g&t=1s

Foto: Konstantin Margaretis, SKLADON
Zpracovala: Iva Sokolovská, PR Manager, iva.

sokolovska@ms-ic.cz, 607 091 963
ve spolupráci s: Vendula Margaretis Rechová, 

CMO Skladon, +420 728 498 844

Všechny cesty Skladonu začínají v Ostravě
V Ostravě je spousta mladých podnikatelů, kterým se daří rozvíjet projekty i na me-

zinárodní úrovni. Od nápadu je vždy klikatá cesta k úspěchu. Jaká byla cesta společnosti 
skladon, která působí v oblasti outsourcingu logistiky pro e-commerce projekty a má 
potenciál dostat se na úroveň globální společnosti?

poměru bylo v Ostravě asi 50 % lidí v aktivním 
věku. Rodiny nedostávaly žádné dávky na 
vyrovnání sociálních rozdílů, a tak bylo nutné 
hledat aktivně jiné cesty. Podnikání nejprve 
zasáhla v 30. letech velká hospodářské krize. 
Tu malé podniky nepřežily a šly do konkurzu, 
ani Vítkovice na tom nebyly dobře a snižovaly 

své stavy o 50 procent. Podobně postižené 
krizí bylo luxusní zboží a stavebnictví. Nej-
více to asi postihlo střední podnikatele, kteří 
v období boomu ve 2. polovině 20. let inves-
tovali z půjček a v krizi museli půjčky vracet. 
Další ranou byla 2. světová válka, která svým 
neblahým průběhem ovlivnila osudy tehdy 
většinou židovských podnikatelů a po válce 
bohatých německých velkopodnikatelů.  V 50. 
letech, kdy byl upřednostňován především 

těžký průmysl, podnikatelské aktivity nebyly 
podporovány.

Zpracovala:
Iva Sokolovská, PR Manager, iva.sokolovska@

ms-ic.cz, 607 091 963
Více informací o historii Ostravy: 

Mgr. Hana Šústková, Ph.D., ředitelka Archivu 
města Ostravy, hsustkova@ostrava.cz,  

599 450 015

(pokračování ze strany 11)
Jak se…
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Výstava betlémů na Slezskoostravském hradě 
a Vánoce na hradě 

Od 7. prosince 2018 do 6. ledna 2019 bude 
probíhat v galerii slezskoostravského hradu 
již 18. ročník Výstavy betlémů. Doprovod-
nou akcí výstavy je vánoční jarmark Vánoce 
na hradě ve dnech 15. a 16. prosince 2018.

Letošní výstavu betlémů z velké části 
věnujeme autorovi největšího, unikátního, 
pohyblivého, keramického betlému na světě, 
panu Mgr. Františku Juračkovi. 

Tento výjimečný výtvarník zapůjčil betlémy 
Slezskoostravskému hradu ze své osobní sbírky. 
Betlémy tvořil z materiálu Pyrostat. Návštěvníci 
budou mít možnost prohlédnout si jeho poslední 
betlém, který dokončil v květnu letošního roku. 
V červenci po krátké nemoci skonal. Tento bet-
lém ještě nebyl nikde vystaven, bude mít tak na 
Slezskoostravském hradě premiéru.

Těšit se můžete na více jak 60 betlémů. Svá 
díla představí také lidoví řezbáři Oldřich Unar 
z Valašských Klobouků, Horst Benek z Kravař 
a další. Více jak desítku betlémů zapůjčí ze své 
sbírky Muzeum betlémů v Třebechovicích pod 
Erebem. Ani letos nebudou chybět keramické 
betlémy paní Brigity Simky z Polska, keramič-
ky Hany Pěchulové z Opavy, paní Hořínkové 
z Nové Bělé, která vyrábí betlémy metodou 
patchwork a betlémy paní Aleny Kaisturové. 

Svou sbírku betlémů představí i pan Leonard 
Onderka. Vidět můžete také 14 betlémů ze 
soukromé sbírky pana Miroslava Valenty 
z Uherského Hradiště. 

Chybět nebudou betlémy z nejrůznějších 
materiálů, např. z papíru, šustí, dřeva nebo 
skříňkové historické betlémy z 19. století. 

Vánoční pohádkovou atmosféru výstavy 
a celého areálu hradu vytvoří floristická firma 
paní Pavly Vítkové Fy Dekflor,s.r.o.

Doprovodnou akcí výstavy byl dvouden-
ní předvánoční jarmark Vánoce na hradě. 
Vánoční atmosféra jarmarku byla při ukázce 
řemesel a vánočních zvyků, např. lití olova, 
krájení jablíček, pouštění lodiček ze skořápek 
ořechů. Vánoční představení pro děti i dospělé. 
Představily se umělecké soubory s lidovou 
a historickou hudbou, hudební soubory s ko-
ledami i práce kovářského mistra. Areál hradu 
je nazdoben tradiční vánoční výzdobou. Hrad 
bude vždy večer romanticky nasvícen pochod-
němi a ohněm v železných koších. V dřevěných 
stáncích na nádvoří hradu se prodávají tradiční 
lidové a umělecké výrobky. 

Přijďte si vychutnat hradní vánoční atmo-
sféru, odpočinout si od předvánočního shonu 
a nakoupit drobné dárky pro své blízké!

Vstupné na Výstavu betlémů a Vánoce na 
hradě: 
Dospělí 120 Kč 
Děti od 6 let, studenti, ZTP, důchodci 60 Kč
Platí VIP karta 2018

Otevírací doba:
Vánoce na hradě: 10:00–18:00 hod. (dopro-
vodný program probíhá 10:00 – 17:00 hod.)
Výstava betlémů: denně 10:00–18:00 hod.
24. 12. 10:00–16:00 hod.
25. 12. 2018 – 6. 1. 2019 10:00–18:00 hod.

Změna programu vyhrazena. 

Denní centrum Charity Ostrava slouží 
lidem se zdravotním postižením

Posláním služby Denního centra Charity 
Ostrava je podpořit lidi se zdravotním posti-
žením (např. Alzheimerovou a Parkinsonovou 
nemocí) při zajištění jejich potřeb v době, kdy 
o ně nemůže pečovat rodina nebo blízcí. Vyu-
žitím služby může člověk zůstat co nejdéle ve 
svém domácím prostředí.

Denní centrum v Charitním domě sv. Alžběty 
v Ostravě – Mariánských Horách je určeno pro 
seniory a dospělé lidi se zdravotním postižením, 
počínající demencí, smyslovými a pohybovými 
poruchami či jinými chorobami souvisejícími 
se stářím. Centrum nabízí aktivní využití času, 
společenský kontakt s vrstevníky a širším oko-
lím, podporuje samostatnost uživatelů služby 
a vytváří podmínky pro jejich důstojný a aktivní 
život. Služba podporuje rodiny, které pečují 
o svého rodinného příslušníka, přebírá uživa-
tele na přesně vymezenou dobu, než se vrátí ze 
zaměstnání nebo vyřídí své osobní záležitosti 
(lékař, úřady apod). Poskytujeme také stravu, 
pečovatelské služby, aktivizační a vzdělávací 
program, společenské aktivity včetně procházek, 
výletů apod. K dispozici je relaxační místnost 
a terapeutická zahrada přímo v areálu služby.

Jak tráví uživatelé služby čas v rámci ak-
tivizačního programu denního centra vypráví 
geriatrická pracovnice Anna Frňková: „I když 
už byl konec října, bylo venku stále krásné 
počasí. Proto jsme se rozhodli, že využijeme 
prostor naší zahrady Charitního domu sv. 
Alžběty a pro klienty uspořádáme turnaj v rus-

kých kuželkách. S průběhem akce nám pomohli 
studenti ze Slezské univerzity v Opavě, oboru 
zdravotní sestra, kteří měli aktuálně v našem 
zařízení praxi. Někteří klienti hráli kuželky 
samostatně a jiným pomáhali studenti nebo 
zaměstnanci charitního domu. Pro klienty byla 
po celou dobu zajištěna teplá káva a čaj. Turnaj 
si uživatelé služeb denního centra i domova pro 
seniory velice užili.“

Kontakt: Charita Ostrava, Charitní dům 
sv. Alžběty – denní centrum, Zelená 2514/73, 
709 00 Ostrava – Mariánské Hory a Hulváky, 
Telefon: 599 526 912, 731 682 547, 737 553 169, 
e-mail: alzbeta.dc@ostrava.charita.cz. Provozní 
doba denního centra: pondělí–pátek, 7–16 h. 
Vedoucí služby: Mgr. Jindřich Čáp
Jak pečovat o nemocného v domácím 
prostředí a půjčovna pomůcek

Charita Ostrava v rámci aktivit Charitní hos-
picové poradny nabízí možnost bezplatné účasti 
na semináři „Jak pečovat o nemocného člověka 
v domácím prostředí“. Na setkání s profesionál-
ními zdravotními sestrami Mobilního hospice sv. 
Kryštofa se dozvíte, jak zvládnout péči o člověka 
se sníženou pohyblivostí, a získáte související 
informace ze zdravotní a sociální oblasti. Naučíte 
se nemocnému člověku podávat stravu, tekutiny 
a léky, provádět osobní hygienu či polohování, 
jako prevenci vzniku proleženin. Proběhnou 
také praktické ukázky. Jsou připraveny infor-
mace o možnostech získávání příspěvku na 
péči nebo využívání kompenzačních pomůcek, 
které mohou být nápomocné při naplňování 
potřeb nemocného člověka. Kompenzační po-

můcky je možné zapůjčit v charitní Půjčovně 
kompenzačních pomůcek, katalog pomůcek 
a další informace můžete nalézt na webu Charity 
Ostrava: http://ostrava.charita.cz/seniori/pujcov-
na-kompenzacnich-pomucek/

Kurz probíhá vždy jednou měsíčně, nejbližší 
termín je 17. 1. 2019, 14.00–17:00 h v budově Hos-
pice sv. Lukáše, Charvátská 785/8, Ostrava-Výš-
kovice. Na školení se, prosím, přihlaste předem 
u Bc. Anny Štefkové, tel. 599 508 533, mobil: 
731 534 002 nebo e-mailem: hospicova.porad-
na@ostrava.charita.cz. Těšíme se na Vaši účast!
Tříkrálová sbírka a Tříkrálový punč 2019

S přáním štěstí, zdraví a pokoje do nového 
roku budou přicházet do ostravských domác-
ností Tři králové v rámci tradiční celorepubli-
kové veřejné sbírky pořádané 1.–14. ledna 2019 
již po devatenácté Charitou Česká republika. 
Tři králové budou přinášet do ostravských 
domácností dary v podobě tříkrálových kalen-
dářů a cukru jako poděkování přispěvatelům 
za podporu pro lidi v nouzi. Charita Ostrava 
z výtěžku Tříkrálové sbírky 2019 podpoří Mo-
bilní hospic sv. Kryštofa pro lidi v závěru života, 
terénní programy a služby sociální rehabilitace 
pro ženy a muže bez domova, obnovu a rozší-
ření vybavení v Hospici sv. Lukáše. V pátek 
4. 1. 2019 bude v době 14–18 h na Alšově 
náměstí v Ostravě-Porubě nabízen Tříkrálový 
punč a teplý čaj pro všechny kolemjdoucí. Tři 
králové budou na místě předávat poselství 
Vánoc. Děkujeme za podporu služeb pro lidi 
v nouzi. Více o využití Tříkrálové sbírky na 
webu www.ostrava.charita.cz

Z Charity Ostrava
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To bude pro Vás znamení:  
„Naleznete děťátko zavinuté do plenek 

a položené v jeslích…“

Římskokatolická farnost 
Ostrava-Pustkovec Vás zve 

na tradiční putování do
Živého Betléma dne 

25. 12. 2018
Sraz v 16:30 u vstupu do plesenského 

lesa (nad Kolibou)
S sebou baterku!

Mše svaté o vánočních svátcích a na Nový rok 
v kostele sv. Cyrila a Metoděje v Pustkovci.

neděle 23 prosince 7.30 a 9.00 hodin
pondělí 24. prosince 15.30 dětská půlnoční mše svatá
 22.00 půlnoční mše svatá
úterý 25. prosince 7.30 a 9.00 Boží hod vánoční
středa 26. prosince 7.30 a 9.00 sv. Štěpán
čtvrtek 27. 12. 6.30
pátek 28. 12. 6.30
sobota 29. 12. 17.00
neděle 30. 12. 7.30 a 9.00
pondělí 31. 12. mše svatá v 16.00
úterý 1. 1. 7.30 a v 9.00 hodin
od středy 2. 1. 2019 opět mše v pravidelném režimu.

TŘÍKRÁLOVÁ  
SBÍRKA 2019

V sobotu 5. ledna 2019 popřejí tříkráloví koledníci římskokatolické farnosti Pustkovec 
občanům Pustkovce ,,štěstí, zdraví a dlouhá léta“ do roku 2019. Skupinky malých koledníků 
budou pod dohledem dospělých osob navštěvovat obydlí Pustkovce v sobotu 5. ledna 2019 
v době od 9 do 13 hodin. Výtěžek Tříkrálové sbírky bude použit pro potřeby projektů 
Charity Ostrava a Charity sv. Alexandra. Za Váš kladný přístup pomoci druhým předem 
děkujeme. Godfrydová Martina.


